
كمب�ود داروي بيهوش�ي و داروي حاجب در 
راديولوژي آنچنان جدي شده كه وزير بهداشت 
اين بار ب�ه جاي اتخ�اذ تدبير ان�كار به وجود 
خيانت و فساد در حوزه توزيع دارو و تجهيزات 
پزشكي اعتراف مي كند و مي گويد:  برخي اقلام 
از جمله داروي حاجب و بيهوشي مانند شربت 
س�رماخوردگي نيس�ت كه از طريق سيستم 
پخش توزيع شود، بلكه اين داروها بايد استاني 
توزيع شوند. معتقد هستم هيچ خيانتي بالاتر 
از اين كار نيست كه اينگونه داروها را دريافت 
كنند و در بازار آزاد به فروش برس�انند، بايد 
با اي�ن اف�راد برخورد ج�دي ص�ورت گيرد. 
 چالش ه��اي دارويي با تحري��م دارو و تجهيزات 
پزش��كي مي رود تا ش��كل جدي ت��ري به خود 
بگيرد، حالا اگر سري به فهرست كمبودها بزنيد 
درمي يابيد برخي اقلام ج��دي دارويي همچون 
داروي بيهوش��ي هم در اين كمبودها جا خوش 
كرده اند. اما پش��ت پرده ماج��راي اين كمبودها 
حكايت تحريم هاي خارجي نيس��ت بلكه آنطور 
كه وزير بهداش��ت مي گويد، خيانت برخي افراد 
در داخل ساختار بهداشت و درمان كشور واقعيت 
كمبود اي��ن اق��لام در بيمارس��تان هاي دولتي 
اس��ت، آن هم در ش��رايطي كه بيمارستان هاي 
خصوصي در حوزه تأمين داروي بيهوشي مورد 

نياز خود با چندان مشكلي مواجه نيستند و اين 
نش��ان مي دهد، كار از جاي ديگري مي لنگد! به 
خصوص اينكه كمبود داروي بيهوش��ي بهانه اي 
شد تا برخي بيمارس��تان هاي دولتي بيماران را 
به بيمارس��تان هاي خصوصي ارجاع دهند يا در 

نوبت بگذارند. 
 بيهوشي با اجي مجي !

ش��هريور امس��ال بود كه زمزمه كمب��ود داروي 
بيهوشي و كنسل ش��دن برخي از اعمال جراحي 
در پي اين كمبود، رس��انه اي ش��د و در فهرست 
سؤالات خبرنگاران از آقاي سخنگو قرار گرفت، 
اما واكنش با تكذيب مواجه شد! ايرج حريرچي در 
اين باره اينگونه توضيح داد: برخي اعلام كردند كه 
در اين مدت اعمال جراحي بسياري كنسل شده، 
اما اين طور نبوده البته ش��ايد عمل��ي به تعويق 
افتد. طبق آمارها در تير س��ال ۹۷، ۴۵۴ هزار و 
۱۶عمل جراحي در بيمارستان هاي كشور انجام 
ش��د كه از اين ميزان ۲۵۰هزار و ۸۹۹ مورد در 
بيمارستان هاي دولتي، ۹۸هزار و ۷۷۷ مورد در 
بيمارستان هاي خصوصي، ۵۲هزار و ۶۶۲ مورد 
در بيمارس��تان هاي تأمين اجتماعي، ۱۴هزار و 
۹۵۴ مورد در بيمارس��تان هاي سپاهان و ۵هزار 
و ۳۱۹ مورد در بيمارستان هاي ارتش بوده است. 
بنابراي��ن بيماراني كه تحت عم��ل جراحي قرار 

گرفتند ب��ا جادو و جنبل و اج��ي مجي، بيهوش 
نشده اند، بلكه آنها را با دارو بيهوش كرده اند!

اما بعدت��ر، ماجرا آنقدر جدي ش��د ك��ه برخي 
مسئولان وزارت بهداشت هم درباره آن مصاحبه 
كردند. محمدرضا عباديان، معاون درمان دانشگاه 
علوم پزش��كي همدان در مصاحب��ه اي گفت: با 
توجه به كمب��ود برخي داروه��ا، تأخير در عمل 
بيماران غيراورژانسي طبيعي است، اما بيماران 
اورژانسي بدون هيچ گونه تأخيري بستري و عمل 
مي شوند. به گفته وي، دو قلم داروي بيهوشي آن 
هم تنها در يك بيمارستان كمبود وجود داشت، 
اما اين خلأ موجب لغوش��دن عمل هاي جراحي 

اورژانسي نشد. 
عباديان تأكيد كرد: بازار دارو تحت تأثير نوسانات 
شديد و سودجويي هاي ناشي از آن نظير احتكار 
براي گرانفروش��ي قرار نگرفت، چراكه تهيه دارو 
مستلزم تجويز پزشك است. بنابراين نمي توان با 
مراجعه به محلي دارو به اندازه زياد تهيه، ذخيره 

و احتكار كرد. 
در نهاي��ت دكتر كيانوش جهانپور، س��خنگوي 
س��ازمان غ��ذا و دارو در اين باره گف��ت:  آنطور 
نيس��ت كه در زمينه داروهاي بيهوش��ي كاملًا 
كمبود داش��ته باش��يم، در برخي از موارد و در 
م��ورد دو ي��ا س��ه داروي بيهوش��ي، آن هم در 

برخي از بيمارس��تان ها، كمبود نسبي گزارش 
شده اس��ت. وي به بيمارس��تان ها توصيه كرد: 
اگر در بيمارس��تاني داروهاي بيهوش��ي كمبود 
وجود داش��ت يا داروي مورد نظر وجود نداشت، 
عمل هاي غيرضروري را متوقف و به وقت ديگري 

موكول كنند. 
 ارجاع به بيمارستان خصوصي 

ماجرا به جايي رسيد كه برخي از بيمارستان هاي 
دولتي ب��ه بهان��ه كمب��ود دارو، بيم��اران را به 
بيمارس��تان ها خصوصي ارجاع مي دادند و اين 
مس��ئله ماجراي كمب��ود داروي بي هوش��ي را 
پيچيده تر كرد، چراك��ه اگر كمبودي وجود دارد 
بايد در بخش خصوصي هم احس��اس شود. اما با 
وجود اين، ارجاع بيماران به بخش خصوصي به 
بهانه كمبود داروي بيهوشي موجب سرگرداني 
جدي مردم به ويژه اقشار كم درآمدي مي شوند 
كه بضاعت مالي شان اجازه مراجعه آنها به بخش 
خصوصي را نمي ده��د و ناگزير خواهن��د بود با 

دردهايشان بسوزند و بسازند. 
 دارو را ب�ا ارز دولت�ي مي گيرن�د و آزاد 

مي فروشند!
ش��خص وزير بهداش��ت ه��م اي��ن كمبودها را 
مي پذيرد. دكتر سيدحسن قاضي زاده هاشمي، 
در جمع رؤس��اي دانش��گاه هاي علوم پزش��كي 
مراكز استان هاي كش��ور گفت: نبايد داروهايي 
همچون داروي بيهوش��ي براي اتاق هاي عمل و 
داروي حاجب براي راديولوژي ها در بخش دولتي 
ناكافي باشد.  وزير بهداش��ت افزود: در حالي كه 
ما داروي حاجب را س��ه برابر توزيع مي كنيم، به 
ما اعلام مي شود كه در مراكز تصويربرداري اين 
دارو كمياب شده اس��ت، اين بدان علت است كه 
افراد دارو را با ارز دولتي تهيه و با چند برابر قيمت 
به فروش مي رسانند. اينكه دارو به صورت آزاد در 
مراكز دولتي به فروش برسد، موجب شرمساري 
است كه بايد از انجام اينگونه اقدامات پيشگيري 
ش��ده و با افراد متخلف برخورد ش��ديد صورت 
گيرد.  وي از رؤساي دانشگاه هاي علوم پزشكي 
استان هاي كش��ور خواس��ت تا بر توزيع داروها 

نظارت كافي داشته باشند. 
به گفته هاش��مي، ح��دودا۳۰ً تا ۵۰ قل��م دارو 
كمياب اس��ت كه بايد بر توزيع آنها نظارت شود 
و مي توان ش��بكه توزيع ويژه اي ب��راي اين اقلام 
در نظر گرفت و حتي ش��بكه واردات موازي اين 
داروها را ايجاد كرد.  وزير بهداشت با بيان اينكه 
دش��من براي ايجاد مش��كلات در بخش داور و 
سلامت سناريوهاي مختلفي برنامه ريزي كرده 
بود كه برخي نادان هاي داخلي نيز از آن پيروي 
مي كردند، گفت: خوش��بختانه در نظام سلامت 
توانستيم بدون التهاب داور و تجهيزات و خدمات 

سلامت را در اختيار مردم قرار دهيم.  
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در حالي كه معاون پيشگيري قوه قضائيه از كاهش طلاق به دليل مشاوره گفته است، همزمان خبري منتشر شده كه زوجين 
به دليل سهولت طلاق در شهرهاي بزرگ، از شهرهاي كوچك به كلانشهرها مي آيند

سفر زوج ها به تهران براي ثبت آسان تر طلاق!

فساد و خيانت در توزيع دارو از زبان آقاي وزير!
قاضي زاده هاشمي: خريد دارو با ارز دولتي و فروش به قيمت آزاد بزرگ ترين خيانت است

نيازي به آمار درست و غلط نيست تا همين دهه 
قبل براي جوان ها مطرح كردن حرف جدايي و 
طلاق هم سخت بود. به قول معروف مسن ترهاي 
فاميل اجازه تصور جدايي هم به دختر و پس�ر 
نمي دادند، اما امروز اگر كمي دور و بر خودمان 
را ببينيم، مي  فهميم چه  خبر است. ديروز نوبت 
دوس�ت صميميان بود. فردا نوبت پس�ردايي، 
دخترخاله و. . . بگذريم ك�ه خودمان هم چقدر 
مي ترسيم كه نوبت به ما هم برسد. اما اين روزها 
خيلي س�اده از طلاق حرف زده مي شود؛ مثل 
آب خوردن! اصطلاحي كه حتي به پروسه انجام 
آن به خصوص در بحث طلاق توافقي هم اطلاق 
مي شود. فارغ از آمارهايي كه از سوي مسئولان 
ارائه مي شود، اگر سري به دادگاه هاي خانواده 
)در واق�ع دادگاه هاي طلاق( ي�ا كلينيك هاي 
مشاوره و روانشناسي بزنيم، خواهيم ديد آنچه 
در اين مراكز يا دادگاه ه�اي خانواده مي گذرد، 
پيرامون چه موضوعي اس�ت. جالب اين است 
در حالي كه مع�اون پيش�گيري از وقوع جرم 
قوه قضائيه از كاهش طلاق صحبت مي كند، اما 
برخي ديگر از مسئولان از آغوش باز كلانشهرها 
براي فرآيند طلاق خب�ر مي دهند. هر چند كه 
گفته مي ش�ود، اين اتفاق به دلي�ل قبيح بودن 
طلاق در شهرستان هاست، اما كف دادگاه هاي 
خان�واده و افزاي�ش زن�ان و م�ردان مطلقه در 
اطرافمان هم خلاف آمار فوق را نشان مي دهد. 
بحث طلاق و بررسي كاهش و افزايش آماري آن، 
يكي از بحث هاي داغ و البته پراستقبالي است كه در 

سال هاي اخير متأسفانه در كشور رونق گرفته است. 
از آنجايي كه نقطه قابل اهميتي در بحث آسيب هاي 
اجتماعي در كشور محسوب مي شود، به نوعي هم 
همه تلاش مي كنند تا آمار خوشايند و چشم گيري 
از آن ارائه كنند، آماري ك��ه واقعيت هاي موجود 
خلاف آن را به اثبات مي رساند.  روزگذشته مراسم 
رونمايي و آغاز به كار سامانه تصميم )طرح كنترل و 
كاهش طلاق( با حضور برخي مسئولان برگزار شد. 
در اين مراسم آمارهايي درباره موضوع طلاق مطرح 
شد. محمدباقر الفت، معاون پيش��گيري از وقوع 
جرم قوه قضائيه ضمن اش��اره به نتايج اقدامات در 
هشت ماه گذشته گفت: آمارها نشان مي دهد در اثر 
دخالت حكمين ۱۵درصد ورودي پرونده هاي طلاق 
و خانواده كاهش پيدا كرده و در اثر مداخله مراكز 
مشاوره در كشور ۵درصد آمار طلاق كاهش داشته 

كه نتيجه خوبي است.  وي با تكيه به آمار ارائه شده، 
روند پرونده هاي طلاق را بدون افزايش ثابت دانست 
و بيان داشت: با همكاري مشترك بين دستگاهي 
۵درصد آمار تحقق طلاق كاهش داشته و به نوعي 

پيشگيري صورت گرفته است. 
 ضد و نقيض ها درباره طلاق 

معاون پيشگيري از وقوع جرم قوه قضائيه در بخش 
ديگري از اظه��ارات خود از ت��لاش عملي مراكز 
مش��اوره براي حل اختلاف زوجين گفت و بر اين 
نكته تأكيد داشت كه براس��اس تجربيات از ساير 
استان ها مداخله مشاورين در امر كاهش و كنترل 
طلاق بس��يار مؤثر است.  اش��اره به كسب تجربه 
استاني از روند مشاوره در طلاق ها و تكيه بر اين امر 
در حالي بوده است كه همزمان با همين اظهارات، 
معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيس��تي كشور 

گفته است: بس��ياري از مردم شهرهاي كوچك به 
دليل قبح طلاق براي ثبت آن به شهرهاي بزرگ 
مي روند. موضوع قابل اهميتي كه آمار ثبت طلاق 

در كلانشهرها را بيشتر كرده است. 
 آغوش باز دادگاه هاي خانواده كلانشهرها 

البته نكته اينجاست كه حبيب الله مسعودي  فريد، 
اشاره اي به آغوش باز دادگاه هاي خانواده كلانشهرها 
براي وقوع و سهولت »طلاق« نداشته است. نكته 
قابل اهميتي ك��ه حضور در دادگاه ه��اي خانواده 
گوياي اين حقيقت اس��ت. س��اير پيچيدگي هاي 
طلاق نيز ب��ا حض��ور وكلاي كاركش��ته اي كه از 
كيلومترها قبل از دادگاه خانواده ديده مي ش��وند، 
تسهيل خواهد شد. قوه قضائيه فكري به حال اين 

تسهيل كننده هاي طلاق )وكلا( هم نكرده است. 
جاي اين نكته خالي است كه بگوييم، برخلاف آنچه 
كه تلاش مي شود تا پروسه حفظ زندگي در آستانه 
جدايي صورت گيرد، مثل همين مشاوره هاي قبل 
از طلاق كه بيان صوري بودن آن توضيح واضحات 
اس��ت. اما دقيقاً همين عملكرد، طلاق هاي ثبت  
نش��ده يا به قول معروف طلاق ه��اي عاطفي را به 
دنبال دارد كه نتيجه آن افزايش آمار خيانت يا ساير 
فساد هاي اخلاقي است. تلاش براي تربيت ديني و 
اخلاقي دختران و پسران در مدرسه و نهاد خانواده، 
تغيير الگوهاي خانواده و بازگشت به ساختار قديمي 
يا سنتي قدرت در ساختار خانواده و پررنگ كردن 
نقش تشكيل خانواده براي جوانان از جمله موارد 
قابل اهميتي اس��ت كه تمركز بر آن شايد بهتر از 

ساير موارد باشد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 نفيسه سادات موسوي توئيت كرد: امنيت ش��غلي زنان باردار 
در كشور ما آنقدر پايين است كه زن ش��اغلي كه مادرشدن را انتخاب 
مي كند، احتمالاً بايد بچه را مدت بسيار كوتاهي بعد از تولد به پدربزرگ 
مادربزرگ يا مهد بس��پارد و به نوعي كودك در شش ماه اول از تغذيه 

انحصاري شير مادر و آغوش مداوم وي محروم مي شود. 

 وحيد حاجي پور با انتشار اين عكس توئيت كرد: وقتي درباره 
بابك زنجاني صحبت مي شود، نام يك نهاد مخفي مي شود؛ بانك ملت 
كه سهامدار ۶۰درصد بانك شخصي بابك يعني بانك FIIB در مالزي 
بود، ولي چند روز پيش از اولين سررسيد واريز پول توسط او، سهامش 

را به زنجاني مي فروشد! خبري بود؟! 

 هانيه س�لطان پور با انتش�ار اين عكس توئيت ك�رد: »پول 
يك سالتان را هم مي دهيم، برگرديد كشورتان« اينها بيلبوردهاي دولت 
آلمان با جشني تحقير در كمپين بازگشت داوطلبانه به ميهن است كه 
گفته نفري 3هزاريورو هم مي دهيم، ولي برگرد كشور خودت را بساز 
حتي تصور وجود چنين تابلوهايي خطاب به ميهمانان افغان پناه آورده 

از جنگ در متروهاي تهران ناراحت كننده است.

 سيدمحمد حسيني توئيت زد: يك كلمه حرف حساب هم از زبان 
حامى پروپاقرص روحانى بشنويد و فكر نكنيد كسى حرف تو دهنش 
گذاشته! غلامحسين كرباسچى: »اينكه دولت سخنگو ندارد يعنى دولت 

سخنى ندارد كه بگويد«.

 مجتبي آزاد توئيت كرد: تو ميدونستي 11 هزار شهيد اهل سنت 
تو كشور هست؟ تو ميدونستي كردس��تان 4 هزار و 5۶3، آذربايجان 
غربي 3 هزارو 475 كرمانشاه هزار و 297، سيستان و بلوچستان533، 
گلستان431، خراسان رضوي 218 و هرمزگان 1۰7 شهيد از برادران 
اهل سنت تقديم انقلاب كردن؟ اگر اينارو ميدوني و وحدت شك  حرف 

ميزني تو يه خائني.

 اميرعلي صفا توئيت كرد: ربيعي گفت: رأي نيارم ميرم سيستان 
NGO مي زنم. بسم الله. بيا شوش پيش كارگران هفت تپه. شريعتمداري 
كه موقع رأي اعتماد اينقدر دغدغه كار داش��تي، در چهاردهمين روز 
اعتصاب بيا يك ناهار با كارگران بخور. آقاي اس��تاندار فاصله شوش تا 

اهواز فقط 12۰كيلومتره. چرا اينقدر عاديه نيامدن بعد از 14روز؟

 سميه ايمانيان با انتشار اين عكس توئيت كرد: كاشي  قاجاري 
سقاخانه خيابان نقاش��ي اصفهان داره كم كم سرقت مي شه... دزداي 

محترم با آرامش كارتونو بكنيد؛ اثر ثبت نيست.

 س�يدعلي موس�وي توئيت كرد: محققان اعلام كردند، مضرات 
استفاده بيش از اندازه از شبكه هاي اجتماعي شامل افسردگي، انزوا، نا امني 
و به تازگي FOMO يا Fear OF MIssING Out مي باشد. كه FOMO به 
معني اجبار ناخواسته به آنلاين يا در دسترس بودن است و متأسفانه انسان 

امروزين دچار مصيبت بزرگي به نام اعتياد آنلاين بودن است.

 فرناز ابراهيمي با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: احداث ساختمان 
جديد در مجاورت ش��مس  العماره و حريم درجه ي��ك مجموعه جهاني كاخ 
گلستان با ارتفاع 12/5متر براساس مجوز شوراي فني ميراث فرهنگي تهران.

 اميد دانا با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: خدايا منو بابت اين 
پست ببخش، ولي نمي تونم نزارمش! جرارد باتلر بازيگر نقش اول فيلم 
ضد ايراني 3۰۰ بابت آتش س��وزي بزرگ كاليفرنيا خانه اش در آتش 

سوخت و با خاك يكسان شد.

عليرضا سزاوار

 عضو هيئت مديره انجمن تالاس��مي ايران اظهار داش��ت: بيش از 
۹۷درصد داروخانه هايي كه داروي بيماران تالاسمي را توزيع مي كنند، 
دولتي هستند و متأسفانه به دليل بدهي هاي داروخانه به شركت هاي 

توزيع  كننده، در ليست سياه اين شركت ها قرار گرفته اند. 
 اسماعيلي، مديركل مديريت بحران و مناطق محروم كميته امداد گفت: 
در ۵دي سال جاري سقف سبد حمايتي نيازمندان مشخص شد و اين سبد 
تا پايان سال جاري چند بار توزيع مي شود؛ ضمن اينكه دولت ۹هزار ميليارد 
تومان براي تأمين اين سبد حمايتي اختصاص داده است كه به تناسب تعداد 

ميان مددجويان، نيازمندان و اقشار كم برخوردار توزيع مي شود. 
 معاون عمليات سازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر از آمادگي 
هلال احمر براي طرح زمستانه ۹۷ خبر داد و گفت: هزار و ۱۰۰ دستگاه 
آمبولانس، ۳۶۴ خودروي نجات و ۲۴ فروند بالگرد براي ارائه خدمت به 

هموطنان در آماده باش هستند. 
 مديرعامل س��ازمان ميادين و ميوه تره بار ش��هرداري تهران گفت: 
سرانه مصرف ماهي در كشور ۱۱ كيلو و ۲۰۰ گرم در سال است كه اين 
ميزان، نصف سرانه مصرف ماهي در جهان است. اين در حالي است كه 
س��هم تهران، نيم كيلوگرم از اين مقدار نيز كمتر است و به ۱۰كيلو و 

۷۰۰ گرم در سال مي رسد. 
 وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه مقدمات فض��اي رقابتي را بين 
مدارس فراهم مي كنيم، گفت: امس��ال ۴۵هزار مدرسه تحت پوشش 

طرح تعالي قرار مي گيرند. 

نيره ساري
  گزارش  2

هيچ كس جلودار رشد موريانه وار
 پت شاپ ها نيست

فروش��گاه لوازم حيوانات خانگي يا همان »پت شاپ« ها، قبلًا فقط در 
شمال پايتخت ديده مي ش��د. اكنون با رشد چشم گيري به محله هاي 
مركزي تهران و بسياري از ش��هرهاي ديگر گسترش يافته است. گويا 
تغييري در س��بك زندگي برخي ها ايجاد ش��ده ك��ه حتي معضلات 
اقتصادي هم جلودارش نيست و بي برنامگي مسئولان هم به اين سبك 

زندگي ناصحيح دامن زده است. 
اوايل امس��ال واردات 3 هزار و 57 تن فرآورده غذايي براي س��گ ها و 
گربه ها به كشورمان، از آن خبرهايي بود كه توجه بسياري را به خودش 
جلب كرد. هزينه نگهداري از حيوان خانگي متغير است؛ يعني با هزينه 
كم هم مي توان حيوان خانگي داشت، اما ورود به اين فروشگاه ها و يك 

خريد حداقلي به راحتي چند 1۰۰هزار تومان هزينه دارد. 
اما قيمت ها براي آنهايي كه به خاطر آسايش حيوان خانگي شان پا به 
اين مغازه ها مي گذارند، اصلًا عجيب نيست. خريد هاي كلان افرادي كه 
هركدام دوست دارند، شرايط را براي آسايش و آرامش حيوان خانگي 

مورد علاقه شان فراهم كنند، نشان دهنده اين ادعاست. 
غذاي حيوانات هم توليد وارداتي و هم داخلي دارد. قيمت محصولات 
وارداتي تقريباً 4۰درصد گران تر از محصولات داخلي است. در اين بين 
چون سگ ها و گربه ها بيشترين حيوانات خانگي را تشكيل مي دهند، 
بخش بزرگي از قفسه هاي رنگارنگ چيده شده پت شاپ ها هم به انواع 
و اقسام خوراكي هاي مربوط به همين دو حيوان اختصاص داده شده 
اس��ت. جالب اينكه بس��ياري از غذاهاي مخصوص گربه ها براي ديگر 
حيوانات هم مناسب است.   قرص مخصوص تقويت ايمني بدن، قرص 
ضداسترس، اسپري بهداش��تي دندان، پودر مكمل، شربت عضله ساز 
و بيسكوييت هاي حساس بخش��ي از كالاهاي عجيب اين فروشگاه ها 
هستند.  افزايش تمايل به نگهداري حيوانات خانگي، از نشانه هاي تغيير 
در سبك زندگي است؛ س��بكي كه بر مصرف گرايي پايه گذاري شده و 
طبقه اجتماعي بالا دس��ت را ارجح تر مي شمارد. تمايل به نگهداري از 
حيوانات حالا حتي در اقشار متوسط جامعه هم ديده مي شود. برخي به 
اين موضوع به منزله وسيله اي براي ارتقا جايگاه طبقاتي خودشان نگاه 
مي كنند؛ بعضي ها هم هستند كه حيوان را فقط براي نمايش استفاده 
مي كنند. مثل كساني كه س��گ را در ماش��ين مي گذارند و با سرعت 
مي رانند. قرنيه چشم سگ خيلي حساس است و اگر در آن سرعت يك 

مگس به چشمش بخورد، بايد چشم كلًا تخليه شود. 
بحران ارتباط و گفت وگ��و بين اعضاي خانواده ه��ا همين جا خودش 
را نش��ان مي دهد. اين بح��ران باعث مي ش��ود، افراد ب��راي پركردن 
تنهايي هايش��ان براي خلأيي كه در زندگي شان احساس مي كنند، به 
عوامل جايگزين رو بياورند، اين وسط حيوانات خانگي سهم بزرگي در 

پر كردن اين خلأ دارند. 

قانوني براي كار، اما بيكار !
چرخ عظيم جوامع بشرى با دست تواناى كارگران در حركت و 

چرخش است. امام خميني)ره(
هر س��اله 29آبان بهانه اي اس��ت براي تجليل از قانون كار اسلامي كه به 
همت اس��اتيد گرانقدر و اهل فن تدوين شده و باعث مباهات و فخر نظام 
جمهوري اسلامي ايران بر ساير كش��ورهاي جهان است.  در تصويب اين 
قانون در ايران، علاوه بر پوش��ش جنبه هاي حوزه كارگري و كارفرمايي 
مسائل شرعي و انساني نيز مورد بررس��ي و مداقه قرار گرفته و اين نقطه 
قوت، ارجحيت قانون كار ايران بر ساير قوانين كشورهاي پيشرفته را نشان 
مي دهد.  عطف به تصويب قانون كار كه بستري براي حمايت از حوزه كار و 
تقويت و انسجام پايه هاي اشتغال و توليد بوده و همچنين نامگذاري سال 
1397توسط مقام معظم رهبري بر حمايت از كالا و كارگر ايراني نشان از 
اين دارد كه بايد قوانين كار بدون كم و كاستي اجرا شود، چراكه مستقيماً بر 
كارگر و كالاي ايراني تأثير به سزايي دارد. يكي از موارد مندرج و مورد تأكيد 
آن )ماده 131( لزوم تشكيل تش��كلات صنفي و تخصصي در محيط كار 
است و با توجه به وضعيت نامساعد اقتصادي و تحريم هاي ظالمانه امريكا و 
متحدانش كه مستقيماً در حوزه كارگري هم اثرگذار بوده، تشكلات صنفي 
كمك حال اقشار كارگري هم محسوب مي شوند.  در اين برهه زماني كه 
كارگران بيش��ترين فش��ار اقتصادي را تحمل مي كنند و نياز به حمايت 
دولتمردان دارند، متأسفانه شاهد آن هستيم كه يكي از شركت هاي بزرگ 
و مهم در حوزه حمل و نقل عمومي يعني شركت بهره برداري مترو تهران 
و حومه وابسته به شهرداري تهران مورد استفاده روزانه پايتخت نشينان 
مي باشد و قريب به 13هزار پرسنل دارد، بعد از گذشت يك دهه كماكان 
بدون هرگونه تشكل كارگري به كار خود ادامه مي دهد و استبداد مديريتي 
در عرصه هاي مختلف آن ديده مي شود. اين در حالي است كه شركت هايي 
از اين دست بايد در صف اول اجراي قانون كار به عنوان الگو باشند. در ادامه 
داستان از جايي تلخ تر مي شود كه پرسنل شركت بهره برداري مترو تهران 
و حومه نزديك به يك سال است درخواست تشكيل صنف تخصصي خود 
را به اداره كار ارسال و مدارك و مستندات مربوطه را تقديم آن اداره متبوع 
كرده اند و ليكن تا به امروز هيچ پاسخي مناسب از سوي اداره كار دريافت 
نكرده اند و اراده لازم براي برقراري اين مهم از س��وي اداره كار هم ديده 
نمي شود.  با توجه به وظيفه ذاتي اداره كار در برقراري و تشكيل انجمن هاي 
صنفي و تخصصي، هرگونه اهمال و عدم پاسخگويي مغاير با مواد قانون كار 
بوده و به نوعي نقض غرض مي باشد و هيچ گونه بهانه گيري در اين رابطه 
قابل قبول نيست.  اميد است، مسئولان با متابعت از قانون و عزم جدي در 
تشكيل تشكلات كارگري اقدام كرده كه منجر به انسجام و وحدت كارگران 
و كارفرمايان شده و با اتحادي دوباره در مسير خودكفايي قدم برداشته تا 

جوابي قاطع در برابر زورگويي هاي كشورهاي استعمارگر باشند. 
جمعي از پرسنل شركت متروي تهران 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

مخبر دزفول�ي گف�ت: در جلس�ه 28 كميته تعيين رؤس�اي 
دانش�گاه ها، رؤس�اي 13دانش�گاه كش�ور انتخ�اب ش�دند. 
دبير ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي ضمن بيان اين مطلب افزود: در 
جلسه ۲۸ كميته تعيين رؤساي دانشگاه ها كه روز گذشته با حضور 
غلامي، وزي��ر علوم تحقيقات و فن��اوري، قاضي زاده هاش��مي، وزير 
بهداشت درمان و آموزش پزشكي و حجت الاسلام والمسلمين رستمي، 
رئيس نهاد نمايندگي مق��ام معظم رهبري در دانش��گاه ها در محل 

دبيرخانه اين شورا برگزار شد كه ۱۳ نامزد براي رياست دانشگاه هاي 
كشور موفق به كسب رأي اعتماد اعضاي اين كميته شدند.  عضو هيئت 
علمي دانشگاه تهران ادامه داد: در ابتداي اين جلسه كه با دعوت از دكتر 
طهرانچي برگزار شد، ايشان از طرح ها و برنامه هاي خود براي جهش 
دانشگاه آزاد اسلامي در حوزه علم و فناوري گزارشي ارائه كردند.  وي 
افزود: سؤالاتي توس��ط اعضاي كميته از ايش��ان مطرح شد و پس از 
پاسخگويي دكتر طهرانچي، با رأي اعضاي كميته ايشان براي رياست 

دانشگاه آزاد اسلامي انتخاب شد.  به گفته مخبر دزفولي، »حمايت از 
منزلت استادان دانشگاه ها و ايجاد رويه واحد و گفتمان فراگير براي 
اجراي اسناد راهبردي حوزه علم و فناوري نيز از اهم وظايف رؤساي 
دانشگاه هاست.« رئيس ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمي كشور 
تأكيد كرد: با توجه به مطرح شدن موضوع بازنگري و به روزرساني نقشه 
جامع علمي كشور توسط رهبر معظم انقلاب »مدظله العالي« رؤساي 

دانشگاه ها بايد در اين زمينه برنامه و اهتمام لازم را داشته باشند.

طهرانچي  رئيس دانشگاه آزاد اسلامي شد
  خبر


